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وجـــوه مختلـــف فعالیت هـــای دانشـــگاه آزاد در دوره جدیـــد نقـــاط 
مشـــترکی دارد کـــه موجب تمایز آن از اغلـــب مجموعه های آموزش 
عالی می شـــود. حرکت های جدید تحولی دانشگاه از حوزه آموزش 

ی همگی از پشـــتوانه های نظری  و پژوهـــش گرفتـــه تا فرهنگ و فناور
یـــق  کـــه پیگیـــری اهـــداف بـــزرگ را از طر مشـــخصی برخوردارنـــد 
ی یک مدل مشـــخص ممکن می کنند. بررســـی اقدامات  پیاده ســـاز
تحولی دانشـــگاه نشـــان می دهـــد هرکدام، مطالعـــه دقیق و ادبیات 
یکـــردی متفاوت تغییر  و مشـــخص خودشـــان را دارند کـــه با نگاه و ر
و تحول در دانشـــگاه را ممکن می کند. شـــاهد مثال آن اجرای مدل 

باغبانـــی فرهنـــگ در حوزه فرهنگی دانشـــگاه آزاد اســـت کـــه برپایه 
یـــه متفاوتی  و قطب هـــای اثرگـــذار و توجـــه بـــه مؤلفه هـــای کلیدی ر
نســـبت به گذشـــته در بستر فرهنگی دانشگاه رقم زده است. اجزای 
مدل باغبانی فرهنگی با حضور فرزاد جهان بین در کسوت معاونت 
فرهنگـــی و دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد رقـــم خـــورد و از حدود چهار 
یـــزی فرهنگی دانشـــگاه بوده و  کنـــون محور برنامه ر ســـال گذشـــته تا

ی و تحصیلی  نتایج مختلفی هم داشـــته اســـت. در آغاز ســـال کار
جدید دانشـــگاه دقایقی با معاونت فرهنگی دانشـــگاه به گفت وگو 
یـــن نتایـــج اجـــرای مـــدل باغبانـــی فرهنگ ســـوال  نشســـتیم و از آخر
کردیـــم. جهان بیـــن در گفت وگـــو بـــا »فرهیختـــگان« ابعـــاد مختلف 
عملکرد حوزه فرهنگ دانشـــگاه را تشـــریح کرده که مشـــروح آن را در 

ادامـــه از نظر می گذرانید.

گفت وگوی ما در آغاز سال کاری جدید دانشگاه و سال تحصیلی جدید صورت 
می گیرد. برای شـــروع مروری کوتاهی بر آنچه در ســـال تحصیلی و کاری گذشته در 
حوزه معاونت فرهنگی و دانشجویی رقم خورده داشته باشیم. در سال سوم سند 

تحول و چهارمین سال حضورتان در فضای دانشگاه آزاد تمرکز شما بر چه بود؟
از همان ابتدای پذیرش مســـئولیت معاونت فرهنگی و دانشـــجویی، مدلی را 
تحت عنوان »باغبانی فرهنگ« داشتیم و براساس آن پیش   رفتیم. الان این مدل 
غنی تر شده و در چاپ پنجم کتاب »باغبانی فرهنگ« که موسسه حفظ و نشر 
آثار رهبر معظم انقلاب درحال چاپ آن است؛ تغییراتی متأثر از تجربه این مدل 
در فضای دانشگاه آزاد رقم خورده است. این مدل بر این باور است که مدیریت 
و اعتلای فرهنگ با مهندسی اتفاق نمی افتد و شیوه ای که توان مدیریت فرهنگ 
را دارد باغبانی است. به این معنا که ظرفیت و قابلیت  اعتلا در دانشجو وجود 
دارد کـــه مـــا باید مثل باغبان از یک ســـو زمینه های مؤثر بر رشـــد آن ظرفیت ها و 
قابلیت ها را فراهم و تمهید کنیم و از ســـوی دیگر موانعی را برطرف کنیم که در 
این راه وجود دارند. بنابراین کار ما از جنس تصدی گری نیست، بلکه از جنس 
تمهید مقدمات و رفع موانع است. دراین بین عواملی وجود دارند که بیشترین و 
گسترده ترین تأثیر را روی دانشجویان دارند و ما از آنها به عنوان اقطاب اثرگذار یاد 
می کنیم. این اقطاب در سند تحول و تعالی دانشگاه در قالب هفت راهکنش 
در بســـته دوم کاری آمده که با احتســـاب صنایع خلاق و فناوری های فرهنگی 

هشت قطب اثرگذار در حوزه فرهنگ دانشگاه وجود دارد. 

این مورد اخیرا اضافه شده است؟
یم در برنامه پنج  در ویرایش اول در بحث سند همان هفت مورد است. امیدوار
سال بعدی بتوان این تغییرات را نیز اعمال کرد. در تمام این سال ها به سه مسئله 
توجه داشتیم؛ اول اینکه براساس آنچه در سند تحول و تعالی، هدف ما این است 
که مؤلفه های کلیدی را در نهاد دانشجو بتوانیم محقق کنیم یا اگر هست، تثبیت 
کرده و ارتقا بدهیم؛ البته با درنظر گرفتن همه محدودیت هایی که در مدیریت 
فرهنگ وجود دارد، چون ما تنها بازیگر نیستیم. خردورزی، اعتمادبه نفس ملی، 
... مؤلفه هایی اند که در ســـند  کرامت، روحیه مجاهدت، افق تمدنی داشـــتن و
تحول و تعالی آمده است. نکته دوم برای اینکه این اتفاق بیفتد به عنوان باغبان 
باید شرایط اقدام مؤثر اقطاب اثرگذار را فراهم کنیم و موانع نیز از بین بروند. آن 
اقطاب مدیریت، اساتید، نهادهای دانشجویی، خانواده، فضای مجازی، صنایع 
... را شامل می شوند و بیشترین تأثیر  خلاق و فناوری های فرهنگی و محیط و
را دارند. در فضای مجازی، اقداماتی انجام داده و می دهیم اما عملا در اختیار 
، سهم ما کمرنگ است.  ما نیست. در صنایع خلاق علی رغم تلاش ها در کشور
الان تمرکز ما روی بحث مدیریت، اساتید و نهادهای دانشجویی است. البته 
این به آن معنی نیست که مثلا حوزه فضای مجازی را رها کنیم. در حوزه فضای 
یم و روی آن بحث کنیم. برای مدتی  مجازی باید متخصصان امر را گردهم آور
کمیته ای تحت عنوان فرهنگ و فضای مجازی نیز راه انداختیم که با تشکیل 
شـــورای  فضای مجازی دانشـــگاه، عملا ادغام شد و بعد از آن ادامه پیدا نکرد. 
اکنون نسبت به این موضوع دغدغه وجود دارد. در حوزه فضای مجازی بخش 
مهمی به  کلان حاکمیت بازمی گردد. باید دید نقش ما در این بین چیســـت و 
گاهی  چگونه تعریف می شـــود؟ باید آن نقش را فهم کنیم، به صورت اجمالی آ

یم ولی شکلی قوام مند پیدا نکرده است.  دار

نکته سوم »برنامه ریزی یکپارچه توزیع شده« است. باید همه را به سمتی سوق 
دهیم که به عنوان مثال معاونت فرهنگی یا نهادی که می خواهد کار فرهنگی انجام 
دهد، تمهید مقدمات کنش اقطاب برایش فراهم شده باشد و بتواند مؤلفه ها را 
محقق کند. از طرفی سعی کنیم اقطاب را به همین سمت سوق دهیم. درواقع 
در دولایه، یعنی هم باید مدیریت تلاش کند و در  لایه دیگر اقطاب درگیر و متوجه 
مؤلفه ها شوند. بخش مهم کار ما راهبری این دولایه است. منظور از توزیع شدگی 
توجه به آمایش است، برای نمونه امید را در سیستان وبلوچستان باید یک جور بالا 
. اقتضائات محلی- منطقه ای متفاوت  برد و در آذربایجان شرقی یک جور دیگر
نیـــز تأثیـــر دارد، لذا در تقســـیم بندی برنامه ها، چهارمدل برنامه دیده می شـــود. 
برنامه های موضوع محور که ناظر به مؤلفه هایند و از طریق کنش اقطاب دنبال 
می شوند. برنامه های ثابت سالیانه که به جهت اهمیت هرسال تکرار می شوند 
مثل راهیان نور یا 16 آذر و برنامه های اقتضایی که در مواقع خاص انجام خواهد 
شـــد که نیاز به کنش دیده می شـــود. نکته چهارم، برنامه های زیست بوم محلی 
و منطقه ای اســـت. 70 درصد وقت، انرژی و امکانات واحدها باید معطوف به 
مؤلفه های کلیدی شود که در سند آمده است. منتها در 30 درصد باقی مانده 
مســـائل خاص زیســـت بوم هر استان باید موردتوجه قرار بگیرد. در آن 70 درصد 
هم عرض کردم باید آمایش موردتوجه قرار گیرد. این کلیت کار ماست. در مقام 
ارزیابی هم باید تحلیل هایمان بر این  اســـاس باشـــد که ما چقدر توانســـتیم این 
مدل را »علی الارض« محقق کنیم؟ بررسی تعداد برنامه یا میزان بودجه، رهزن یا 
به بیان  دیگر گول زدن خودمان است. به نظر من دو مسئله وجود دارد؛ یک مورد 
این است که چقدر توانستیم تصدی گری را کاهش دهیم و به تعبیر دیگر میدان 
، چقدر توانستیم درصحنه و میدان عمل  را برای کنش مؤثر اقطاب بازکنیم. دو
یابی نیز از جنس راهبردی  مؤثر باشیم؟ یعنی وقتی نگاه راهبردی است باید ارز
باشد وگرنه اینکه من بگویم این تعداد برنامه داشتیم و شده این تعداد، ارزیابی 

را شکلی و فرمی می کند. 

بررسی روند فعالیت های معاونت فرهنگی نشان می دهد در هرکدام از چهار سال 
گذشـــته چه موضوع یا مســـئله ای بیشتر در فضای دانشگاه به عنوان یک اولویت 
دنبال شده است. مثلا در سال اول تشکیل جشنواره ها و رویدادها و خلق اتفاقات 
جدید را شاهد بودیم؛ در سال دوم تغییر آیین نامه ها خیلی پررنگ است. کنار آن نیز 
یک سری نهادسازی های جدید در معاونت فرهنگی و مجموعه فرهنگی دانشگاه 
داشتیم. فکر می کنم سال گذشته در حوزه استادی تمرکز کردید و پیش رفتید تا سهم 
اساتید در حوزه فرهنگی افزایش پیدا کند. می توان گفت در سال چهارم فعالیت شما 
نقش آفرینی یا زمینه سازی نقش آفرینی اساتید بیشتر اولویت پیدا کرد؛ جمع بندی 

ما از سال گذشته تا چه میزان به واقعیت نزدیک است؟
کاملا درســـت اســـت. لازمه مدلی که مطرح کردیم، ایجاد تغییر در چند ســـطح 
است. اول از همه توجه به فرهنگ به عنوان یک بعد مهم و جدی در دانشگاه 
است. انصافا در این زمینه سخنرانی ها، سیاستگذاری ها و حمایت های ریاست 
محترم دانشگاه، بسیار مؤثر بوده اند. ایشان براساس منطق قرآنی معتقدند بدون 
اصلاح بینش و تنظیم گرایش، بستر برای کسب علم و دانش فراهم نمی شود. غیر 
از اینکه تربیت عالم ربانی، اصل است و مطالعه پدیده ها باید نشانگر و دلالت 
بر رب العالمین باشد، اساسا در فضا و وجود غیرچهارچوب مند، کسب دانش 
با چالش مواجه است، لذا توجه به معاونت فرهنگی و دانشجویی به عنوان یک 
معاونت رکنی در این سال ها، حائز اهمیت است. استفاده از دستیاران آموزشی 
به عنوان مثال یک کنش آموزشی است اما درواقع اثر فرهنگی عمیق دارد. دوم 
اینکه فرهنگ فوق برنامه نیست و اساسا تحول فرهنگی از درون تعلیم می گذرد 

که در بحث قطب اثرگذار استاد اشاره کردم. 
بر این اساس لازم بود در سطح قوه عاقله و تصمیم گیری تحول ایجاد شود، مثلا 
هیئت نظارت یا شورای فرهنگی باید تغییرات جدی پیدا می کردند. البته هنوز 
هم مشکلات زیادی دارند. در حوزه مدیریت یک بحث، تغییر نوع نگاه مدیران 
، تغییر آیین نامه ها بـــود. حکمرانی از طریق همین آیین نامه ها و  و بحـــث دیگـــر
دستورالعمل ها انجام می شود؛ البته تغییر نگاه مدیران هم خیلی مهم است. 
بحـــث دیگـــر بـــاز کـــردن فضا و ایجاد اعتماد بـــود تا اقطاب پـــای کار بیایند که 
مقدمات آن را در آیین نامه ها فراهم کردیم. منتها فقط آیین نامه نیست؛ بعضا 
حمایت های لازم از سوی مدیریت لحاظ نمی شود، مثلا شورای تعامل دانشگاه 
و دانشجو به عنوان نسخه ارتقایافته شورای صنفی تشکیل شد. بعضی از واحدها 
این را نمی پذیرند، چون نمی خواهند دانشجو مزاحم آنها شود! باید برای آن هم 
جنگید. از طرفی در دانشجویان و اساتید بی رغبتی دیده می شود. سال اول کاری 
من کرونا آغاز شد. خط دیگری که پیگیری کردیم این بود که مجموعه 
عظیم دانشـــگاه را هدایـــت، مدیریت و نظارت کنیم که در 
چهارچوب این مدل حرکت کند. این هنر نیست که در 
، لوکوموتیو جـــدا از واگن ها حرکت کند؛  حرکـــت قطار
گاهی اوقات ســـتاد فعالیت هایی را انجام می دهد، 
درحالی کـــه صـــف هیچ ربطی با آن ندارد. ســـتاد به 
صفی بزرگ تبدیل می شود و صف هم کار خودش 
را می کند. مباحث شورای راهبردی را که در زمان 
دکتر طه هاشمی برگزار می شد مطالعه می کردم، 
بحث نقش اســـتاد وجود داشت. اما مسئله این 
است که تا چه حد روی این اتفاق تمرکز کرده ایم 
و 276 واحـــد و مرکـــز به چه صورت در این مســـیر 
راهبری می شـــوند؟ این مـــوارد بحث های اصلی 
بود که در سال های اخیر پیگیری کرده ایم؛ اصلاح 
آیین نامه ها و طراحی جشنواره ها که به جز کرسی ها 
بقیه از جنس ســـتادی اند. مثلا وقتی کانون ها فعال 
یابی و رتبه بندی  شـــد، محصول آنها باید درجایـــی ارز
می شد و اینجا جشنواره رشد پدید آمد و جشنواره در رشد 
کانون ها خودش نقش فزاینده داشـــته اســـت. مشـــق امید 
و جشـــنواره قلم به همین صورت اســـت. کار دیگری که 
یست بوم را در هر بخش، ایجاد  دنبال کردیم این بود که ز
و تکمیـــل کنیم، مثـــلا در حوزه نشـــریات، قلم تقویت 
واستعدادها شناسایی شده اند، همچنین دوره های 
آموزشـــی جدی برگزار می شـــود. منتخبان در نشـــریه 
»الماس فرهیختـــگان« می نویســـند و برگزیده ها در 

»فرهیختگان« تزریق خواهند شد. در حوزه هنری، باشگاه رشد استعدادهای 
هنـــری ادبـــی جـــوان را راه اندازی کردیـــم، برای مثال نفر اول جشـــنواره کاریکاتور 
پارسال، دبیر جشنواره امسال است. با سازمان سینمایی، فارابی و ده ها جای 
دیگر برای ایجاد فضا برای به کارگیری این استعدادها در عرصه عینی، مذاکره 
یست بوم وارد کنیم. در حوزه ورزش  کردیم و تلاش ما این است که این افراد را به ز
موفق تر از بقیه حوزه ها بودیم و توانستیم افراد زیادی را در ورزش قهرمانی شناسایی 
و آنها را به تیم های باشگاهی تزریق کنیم. باشگاه دانشگاه آزاد 21 تیم دارد که در 
لیگ ها شرکت می کنند، 1۹ تیم روی سکو رفته اند و 1۵ تیم به مقام اول دست 
پیدا کرده اند. درحالی که بعضا هزینه های ما در یک سری رشته ها مثل کبدی و 
کشتی یک دهم هزینه های رقبا ماست ولی توانسته ایم نتایج درخشانی به دست 
آوریم. یکی از دلایل موفقیت، شناسایی و تزریق جوانان به تیم ها و اعتماد کردن 
به آنهاست. بنیامین فرجی یکی از خروجی هاست. در سال اول من هشت هزار و 
/ ساعت با خیلی از گروه ها جلسه گذاشتم. اصلاح آیین نامه ها و راه اندازی  ۹00نفر
جشـــنواره ها متأثـــر از همین دیدارها و گفت وگوها بـــود. الان با وجود ضعف ها، 
نهادهای دانشـــجویی روی ریل افتادند. اتحادیه مجمع اســـلامی دانشجویان 
الان به یک مجموعه فاخر تبدیل شده که درحال کنش است و اعتمادبه نفس 
خیلی خوبی پیدا کرده و دنبال این است که سراسری شود. بعضی درخواست ها 
مبتنی بر تشـــکیل دفتر مجمع اســـلامی در بعضی از دانشگاه های دولتی داده 
شده است. در واحد علوم وتحقیقات نسل دوم شورای مرکزی انجمن مستقل به 
وجود آمد. ۴0 سال بود که این واحد تشکل نداشت. تشکل های بسیاری زیرنظر 
اتحادیه های سراسری در واحدها شکل  گرفته است. اما الان درصد زمان من و 

تمرکز اصلی روی قطب اثرگذار استاد است. 

سال گذشته چقدر مسیر شبکه سازی اساتید در حوزه فرهنگ را طی کردید؟ 
در حـــال حاضـــر اســـاتید را به طرق مختلف درگیر کردیم. بعضی ها متأســـفانه 
می گوینـــد که ما عددســـازی می کنیم! عددســـازی نیســـت. بالاخـــره در قضیه 
انتخابات مشـــارکت کشـــور در بازه ســـنی 18 تا 2۵، 2۴ درصد و میزان مشارکت 
دانشگاه آزادی ها ۴8 درصد بوده است. مبنای محاسبه کدملی است؛ عددسازی 
نیســـت! ســـال گذشـــته در همکاری با وزارت علوم و بهداشت در حوزه رویداد 
کرســـی ها، هشـــت هزار تیم ثبت نام کردند که هفت هزار تیم برای دانشـــگاه آزاد 
بودند. اینها ثبت شده اند و رقابت کرده اند. شما حساب کنید که هر تیم کرسی 
باید یک استاد راهنما داشته باشد. کانون ها باید یک استاد مشاور داشته باشند. 
الان اساتید جزئی از خانواده فرهنگی شده اند. چندهزار استاد همکاری دارند 
اما هنوز منســـجم نیســـت و این قطره ها باید به رود خروشـــانی تبدیل شود. سال 
گذشته با تغییر چارتی که اعمال کردیم؛ یک اداره فرهنگی اساتید نیز در اداره 

کل راه انداختیم. 

جمع بندی مشخص از تعداد مشارکت اساتید وجود دارد؟
دو هزار کانون فعال داریم، یعنی دو هزار اســـتاد به آنها کمک می کنند. اســـتاد 
راهنما برای آنها الزامی اســـت، هنگامی که برنامه های این کانون ها در شـــورای 
فرهنگی مطرح می شود نیاز به تأیید استاد دارد. امسال حدود هفت هزار تیم از 
دانشگاه آزاد در رویداد کرسی ها داشتیم که هرکدام یک استاد راهنما داشتند. 
اهمیـــت حضـــور آنهـــا را از تیم های ملایری  در دوره های قبل متوجه شـــدیم. در 
رویداد کرســـی های دوســـال پیش دیدیم که ملایر در رقابت های نهایی خیلی 
موفق عمل کرد. با بررســـی متوجه تأثیر نقش اســـتاد مشـــاور شـــدیم و این مورد را 
ابلاغیه کردیم که تمام تیم ها باید استاد مشاور داشته باشند. الان چندصد تیم 
از نهادهای دانشـــجویی در رویداد مشـــق امید مشـــغولند که اینها استاد هادی 
دارنـــد. یک هـــزار و ۵00 نفـــر از اســـاتید در طرح جهت گیری الهـــی - فرهنگی در 
یس دروس تخصصی حضور مستمر دارند. عدد، عدد بالایی است. البته  تدر
بسیاری از اینها با یکدیگر همپوشانی دارند، یعنی یک استاد ممکن است در 
چند نقش فعالیت کند. اساتید همیار درمجموع 10 گروه می شوند. فضا را هم 
باز کردیم تا هرکس هر میزان می تواند نقش آفرینی کند. از تربیت انسان محترم تا 
مؤمن تراز انقلابی. ژاندارم یعنی انسان مسلح محترم. ما باید در کف کار بتوانیم، 

... محترم تربیت کنیم.  مهندس و پزشک و

۱۰ مدل برای همکاری اساتید در حوزه فرهنگی تعریف کردید؟ 
بله، پنج گروه خارج از کلاس است و پنج گروه نیز داخل کلاس تعریف می شوند. 
یس با  در داخل کلاس؛ اساتید درس وصایا، دفاع مقدس، فارسی عمومی، تدر
جهت گیری الهی فرهنگی در دروس تخصصی و گروه معارف که البته مرتبط 

با نهادند. 
در خارج کلاس؛ اســـتاد مشـــاور فرهنگی تربیتی ویژه دانشجویان ورودی جدید 
کارشناسی، استاد مشاور کانون ها، استاد مشاور کرسی ها و استاد هادی رویداد 

مشق امید.

آماری از تعداد اساتیدی دارید که در این حوزه همکاری می کنند؟ 
اگر تعداد اســـاتید همکار در حوزه فرهنگی اعم از تمام وقت، وابســـته و دستیار 
آموزشـــی را با هم جمع کنید؛ شـــاید بالای 10 هزار نفر شـــوند که موقت یا مســـتمر 
در مجموعه فرهنگی دانشـــگاه آزاد کمک می کنند اما اینکه بخواهیم بگوییم 
شبکه اند، نه. با چند اتصال کوچک شبکه تشکیل نمی شود. جای کار فراوان 

است. 

برای اساتید به لحاظ امتیازات ارتقا یا ترفیع آورده ملموسی برای اساتید دارد؟
ترفیـــع را هنـــوز نتوانســـته ایم انجـــام بدهیم. متأســـفانه طرح های الـــف و ب هم 
نتوانستند آن گونه که انتظار می رفت محقق شوند. من اولین کسی بودم که برای 
معادل ســـازی فعالیـــت فرهنگـــی با حضور نامه زدم. منتها خیلـــی از افراد الف 
شـــدند و عملا طرح از حیز انتفاع ســـاقط شـــد. بحث  دیگر ترفیع است که هنوز 
مشغولیم، این از پروژه هایی است که من دارم و صحبت کردیم تا بتوانیم از طریق 
ترفیع سالیانه نیز به اساتیدی کمک کنیم که با ما همکاری می کنند. ارتقا هم 
که انجام می شود. غیر از آن امتیازات موردی را پیگیری می کنیم. البته نگاه ما 
این اســـت مواردی را که به ذات امر اســـتادی برمی گردد با امتیاز خراب نکنیم، 
مثلا حرف  زدن استاد سر کلاس اثر تربیتی دارد، اگر ما به خاطر این موارد برای 
او امتیازی قرار دهیم، به استاد برمی خورد؛ مانند اینکه من برای انجام وظیفه ای 
یافت کنم. به نظرم این امتیاز توهین به استاد  که قبول کرده ام، هزینه اضافه در

است اما در شرایطی که اساتید خارج از کلاس وقت می گذارند و می توانیم برای 
آن امتیازاتی در نظر بگیریم و از این اساتید حمایت کنیم. 

برای سال جدید ایده خاصی  را پیگیری می کنید؟ 
تربیـــت مربـــی تدریس با جهت گیـــری الهی - فرهنگی را دنبـــال می کنیم. دوره 
مقدماتی آن برگزار شده و دوره تکمیلی برگزار خواهد شد. خروجی های موفق این 
کنون محدود به  دوره ها قرار است به استان ها بروند و دوره برگزار کنند. این کار تا
نفرات خاصی بوده است. این دوره در نهاد یزد شروع  شده بود. ما برای استادهایی 
که در دوره تکمیلی اند، فرصت های مطالعاتی در نظر می گیریم. ترفیع سالیانه 
موضوع دیگر درحال پیگیری اســـت. بقیه مســـیرهای حوزه فرهنگی نیز ادامه  
دارند؛ خصوصا شبکه ســـازی اســـاتید. تقویت شوراهای فرهنگی و رتبه بندی 
آنها و نیز هیئت نظارت ها جزء موارد اولویت دار است. مورد دیگر باشگاه رشد 

استعدادهای هنری ادبی است...

که جزء اولویت های سال جدید محسوب می شود؟ 
بله، از دوسال قبل کار باشگاه آغاز شده اما به لحاظ میزان توجه جزء اولویت های 
سال جدید است. مسئله ما این است که بعد از شناسایی استعدادهای هنری 

بتوانیم مانند ورزش آنها را درگیر کنیم. 

به نظر شـــما حرکت باشـــگاه کمی کند نیســـت؟ سال گذشـــته چند ایده را مطرح 
کردید؛ یکی ســـینما شـــدن بعضی از سالن های دانشـــگاه و دیگری جشنواره تئاتر 
دانشجویان بود. بحث درگیر شدن دانشجوهای هنری در فضای باشگاه هم مطرح 

بود، آیا مطابق انتظار محقق شده اند؟ 
یـــادی از بچه ها با فضای باشـــگاه درگیر  مـــورد آخر انجام  شـــده اســـت. تعداد ز
یکاتور دو سال پیش، دبیر جشنواره  شده اند. ذکر کردم که نفر اول جشنواره کار

امسال است. این اتفاقات و معرفی شدن چهره ها خیلی مهمند. 

تأسیس دفاتر استانی دانشگاه به وضعیت مطلوب نزدیک شده است؟
توسعه باشگاه ها کار راحتی نیست و برای آن باید زمینه و بستر مناسب وجود 
داشـــته باشـــد. ما هم نمی خواهیم همه جا باشـــگاه ها را توســـعه دهیم. اولویت 

واحدهایی اند که دانشکده و گروه هنر دارند. 

تابه حال چند دفتر استانی راه اندازی شده است؟
. درمورد سالن هم که اشاره کردید، مجوز مؤسسه چندمنظوره را گرفته ایم.  20 دفتر
یافت کنیم،  حالا باید از وزارت ارشاد، مجوز مؤسسه ساخت فیلم و اکران را در

یادی گذاشته شده است.  برای ثبت شرکت  وقت ز

در بحث باشگاه برای امسال اتفاق خاصی را برنامه ریزی کرده اید؟
جشنواره ها، شناسایی استعدادها، گره زدن با کار حرفه ای و نهایی سازی مؤسسه 

چندمنظوره که عرض کردم. 

سه جشنواره درحال برگزاری دارید؟ 
بله، تشـــخیص شـــورای علمی این بوده که در این ســـه حوزه وارد شـــوند. این 
تشـــخیص تخصصی اســـت و نمی توانم در آن دخالت کنم. این موارد درحال 
پیگیری اســـت. آینده فعالیت های باشـــگاه روشـــن اســـت، حتی اگر کند هم 
پیش رود. من معتقدم در برخی عرصه های هنر موفق نبوده ایم. ما باید بتوانیم 
آدم هـــای قـــوی را شناســـایی و تربیت کنیم تا در حـــوزه هنر تحول ایجاد کنند. 
ما به ســـهم خود پیگیر این قضیه ایم تا انجام شـــود. کار مهم دیگری که امســـال 
پیگیر آنیم، راه اندازی دانشکده های فرهنگ و زندگی در واحدهاست. سه گروه 
استادی در اختیار ماست که سه گروه از آن 10 گروه همیار فرهنگ هم محسوب 
یاست محترم  می شوند. این گروه ها در واحدها هویتی نداشته اند. با حمایت ر
دانشـــگاه، دانشـــکدگان فرهنگ و زندگی نهایی شـــد که سه گروه وصایا، دفاع 

مقدس و فارسی عمومی در آن فعال می شوند. 

معارف هم جزء همین دانشکدگان است؟
، در حال حاضر برای راه اندازی این سه گروه است. کار مهم امسال ما این  خیر
است که بتوانیم در واحدها این دانشکده را راه اندازی کنیم. البته فعالیت هایمان 
را انجام می دهیم، مثلا امســـال در واحد یادگار امام، دوره درس وصایا برای 600 
نفر از اساتید داشته ایم. تربیت مربی ها هم انجام شده است. من وارد اقدامات 
نمی شوم، در حوزه مشارکت اساتید همیار فرهنگ یکی از کارهایی که می تواند 
به این سه گروه مهم هویت ببخشد- که با تعداد وسیعی از دانشجویان ارتباط 

دارد- تشکیل دانشکدگان فرهنگ و زندگی است. 

اداره دانشکدگان و تعیین رئیس آن برعهده معاونت فرهنگی است؟
مـــن به صـــورت همزمان معاون فرهنگی و رئیس آن دانشـــکدگانم. البته ممکن 
است در آینده این سمت تفکیک شود. سه مدیرگروه کشوری نیز حکم می گیرند. 

هنوز این اتفاق نیفتاده است؟
مدیر گروه ها نهایی شده اند. بعد از این مرحله نوبت دانشکده ها و مدیر گروه ها 

در سطح استان و واحد است. 

ایجاد دانشکده ها درتمامی استان ها اتفاق می افتد؟
جزء دانشکده هایی است که باید در تمامی استان ها وجود داشته باشند؛ این 
کار مهمی است که باید صورت گیرد. امسال هر میزان دانشکده ای که بتوانیم 

تأسیس می کنیم. 

از موارد دارای اولویت برای سال کاری جدید مورد ناگفته ای باقی مانده است؟
کار مهم دیگر امســـال، ســـامانه بافر است. تمامی فعالیت ها سامانه پایه دنبال 
می شود. سامانه های معاونت همگی در سامانه ای به نام بافر تجمیع شد، البته با 
ده ها ارزش افزوده. فعلا 107 هزار نفر در این سامانه در قالب های مختلف حضور 
یست فرهنگی دانشجویان و اساتید و  دارند. این سامانه سکوی تعاملی برای ز
کارکنان است. تحلیل کنش ها در این سامانه منبع مهمی برای فهم وضعیت 

مدیریت فرهنگ و ذائقه کنشگران است. 

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

استعدادهایدانشجوییرابهزیستبومحرفهایمتصلمیکنیم
   52 درصد دانشجویان به دنبال مهاجرت نیستند

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه5 

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

آگهی دعوت مجمع عادی مدرک فارغ التحصیلی اینجانب شهناز جعفری فرزند قادر به شماره شناسنامه 2372 
صادره از تبریز در مقطع کارشناسی ارشد رشته علوم تربیتی )تکنولوژی آموزشی( صادره 
از واحد دانشگاهی علوم و تحقیقات با شماره 17۹6123062۴6 مفقود گردیده است 
و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد علوم و تحقیقات به نشانی تهران- انتهای بزرگراه ستاری شمال– میدان دانشگاه– 

بلوار شهدای حصارک– دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات ارسال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب رحمان هدایت پورساسی فرزند سلیمان به شماره 
ملی 206۴1۹6۵87 و به شش 18 صادره از بابل در مقطع کارشناسی رشته حسابداری 
صادره از واحد دانشـــگاهی بردســـیر با شماره 83226۴۹۹ مفقود گردیده است و فاقد 
اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
بردسیر به نشانی استان کرمان شهرستان بردسیر خیابان امام زاده سید محمد بلوار 

دانشجو ارسال نماید.

آگهی مزایده عمومی
ک مشروحه ذیل را از طریق  دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد بم در نظر دارد املا
مزایده عمومی به صورت اجاره به غیر واگذار نماید. متقاضیان جهت کسب 
اطلاعات بیشتر در زمان وقت اداری به دانشگاه آزاد اسلامی واحد بم مراجعه 

یا با شماره تلفن 0۹132۴63028 تماس حاصل نمایند.

بری نشانی ملکردیف کار
ملک

قیمت پایه 
)یک ماه(

متراژ 
اعیانی

مدت زمان 
واگذاری

میدان میوه و تره بار1
ی )سایت قدیم دانشگاه( 1 سال1۵0/000/000180تجار

میدان میوه و تره بار 2
1 سال2۵0/000/0006۵0سوله)سایت قدیم دانشگاه(

یافت اسناد مزایده: الف- محل و مهلت در
متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و هماهنگی جهت بازدید از ملک 

گهی به مدت ده روز کاری به نشانی فوق مراجعه نمایند.  از تاریخ انتشار اولین آ

آگهی مزایده عمومی
دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد بم در نظر دارد کافی شـــاپ و چاپ و 
تکثیـــر )انتشـــارات( را از طریـــق مزایـــده عمومی بـــه پیمانکار واجد 

گذار نماید شرایط به صورت اجاره وا
یال برای هر  لـــذا کلیـــه متقاضیـــان می توانند با واریز مبلـــغ ۵00/000 ر
مزایـــده به شماره حســـاب 010۵۵۹۹170001 بانـــک ملی مرکزی به نام 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد بم بابت خرید اسناد و با مراجعه به امور 
یافت اسناد اقدام نمایند. مهلت خرید  ی دانشگاه نسبت به در ادار
گهی می باشـــد.  یخ درج آ ی از تار و تحویل اســـناد مزایده ده روز کار
کات پیشـــنهاد قیمت دبیرخانه حراســـت  محل تحویل اســـناد و پا

دانشگاه می باشد.

بدینوسیله از کلیه اعضای شرکت تعاونی مصرف کارگران تقاضا می شود در جلسه مجمع عادی 
که رأس ساعت 1۵:00 دوشنبه 1۴03/07/23 در محل نمازخانه ساختمان ایرانشهر )ستاد( به آدرس 

ک 223 طبقه 6 برگزار می گردد حضور به هم رسانید. خیابان ایرانشهر نبش خیابان آذرشهر پلا
موضوع جلسه: تعیین اعضای سه نفره تسویه به منظور انحلال تعاونی مصرف کارگران دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد تهران جنوب.
هیات مدیره شرکت تعاونی مصرف کارگران -  دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران جنوب

آگهی مناقصه عمومی 
دانشگاه آزاد اسلامی مرکز نیکشهر درنظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی، اجرای 
کامل سردرب مجتمع مرکزدانشگاهی نیکشهر را به مساحت ۵7 مترمربع به متقاضیان 
واجد شرایط واگذار نماید. متقاضیان شرکت در مناقصه عمومی می توانند حداکثر 
ظرف مدت ده روز کاری از تاریخ انتشار روزنامه با در دست داشتن اصل فیش واریزی 
به مبلغ 10/000/000 ریال به شماره شبا یا حساب IR31001۹000000011۵86081۹002  نزد 
بانک صادرات به نام دانشگاه آزاد اسلامی مرکز نیکشهر و ضمن بازدید حضوری 
از محل پروژه جهت دریافت اسناد و اطلاعات مربوطه به دفتر مدیر مالی دانشگاه 
گهی به عهده برنده مناقصه می باشد. ضمنا دانشگاه در  مراجعه نمایند. هزینه درج آ

رد یا قبول هر یک از پیشنهادات رسیده و انعقاد قرارداد مختار خواهد بود.
شماره تماس: 0۹1۵1۹۵۵۹61 مرادبخش اربابی و 0۹1۵3۴۵۴312 سرکارخانم بلقیس 
- سایت دانشگاه آزاد  رئیســـی  آدرس: سیستان و بلوچســـتان- شهرستان نیکشهر

اسلامی مرکز نیکشهر
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی مرکز نیکشهر

نوبت دوم

اشـــاره کردیـــد بـــرای ارزیابی فعالیت هـــای فرهنگی بیش از آمار بـــه تأثیر آن توجه 
خواهید داشت. 

در سطح کلان دو مورد مطرح بود؛ یکی اینکه تا چه میزان وظایف خود را به درستی 
انجام داده ایم و دیگر اینکه تأثیر این موضوع در جامعه هدف چه بوده است؟ 

، فاکتورهـــای خاصی بـــرای ارزیابی اســـتفاده می کنید؟ پیمایش  در بحـــث تأثیـــر
ویژه ای دارید؟

ســـیمای زندگی پروژه بســـیار مهمی اســـت که اخیرا توســـط کادا انجام شـــد. در 
ســـال ۹۴ مـــوج اول ایـــن پیمایش توســـط یکی از اعضـــای هیئت علمی یکی از 
دانشگاه های دولتی انجام شد. ما این پروژه را تماما با استفاده از ظرفیت های 
داخلی دانشگاه انجام دادیم. دانش فنی این کار نیز در دانشگاه ماند و تقویت 
شد. نقش سامانه بافر هم در این زمینه بسیار مهم است. تحلیل آن داده های 
جدیدی به ما خواهد داد؛ اما لازمه آن این است که فعالیت های همه به سامانه 
بافر بیاید تا بتوانیم داده های بزرگ پیدا کنیم و براساس آن تحلیل انجام دهیم. 
موارد دیگری هم هست، مثلا همین انتخابات اخیر مهم بود. وقتی جوانان 18 تا 
2۵ سال در دور اول حدود 2۴درصد مشارکت داشته اند، این عدد در دانشگاه 
آزاد ۴8 درصد بوده است. این از کجا اتفاق افتاده است؟ این خیلی مهم است. 
یکی از دلایل مهم این موضوع، درگیرکردن اساتید در موضوعات فرهنگی است. 
فرهنگ از جنس تربیت نیســـت، بلکه از جنس کلان و گفتمان اســـت باید در 
اتمسفر و فضای فرهنگ امیدواری غلبه داشته باشد. کارهایی که در فضای 
تربیتی انجام می شود لزوما در فضای فرهنگ موفق نمی شود. یکی از مواردی که 
توانست در مقیاس وسیع اثر بگذارد، بحث استادان است. نهادهای دانشجویی 

هم نمی توانستند در این حد مؤثر باشند. 

مبتنی بر پیمایش ســـیمای زندگی به عنوان یک کار پژوهشـــی دقیق، چه تصویری 
می توان از دانشجوی دانشگاه آزادی ساخت؟

نتایج محرمانه اســـت. اما به عنوان مثال ۵2 درصد دانشـــجویان اعلام کرده اند 
کـــه در کلاس حاضـــر شـــده و پـــس از آن دانشـــگاه را ترک می کننـــد. 30 درصد از 
دانشـــجویان اعلام کرده اند که اندکی در دانشـــگاه می مانند. یعنی به 82 درصد 
کید من بر  از دانشـــجویان مطلقا در خارج از کلاس دسترســـی ندارید. دلیل تأ
تقویت اساتید همین است. راه دسترسی به حدود 82 درصد دانشجویان، فقط 
در زمان کلاس هاست. اگر قرار باشد کاری انجام شود، از طریق فضای کلاس 
است. در رابطه با مهاجرت حدود ۵2 درصد از دانشجویان اعلام کرده اند که به 
هیچ نحو  از کشـــور خارج نمی شـــوند. اما حدود ۴8 درصد اعلام کرده اند که اگر 

مجبور بشوند می روند و با تغییراتی می مانند یا مایل به مهاجرتند. 
در رابطه با ازدواج، اکثریت قاطعی اعلام کرده اند که مایلند   ازدواج شان شرعی 
و ثبت شده باشد. اما درصد قابل توجهی هم گفتند که دوست  جنس مخالف 
دارند. سؤال اینجاست که در این شرایط او مقصر است یا ما مقصریم؟ نمی خواهم 
بگویـــم او تقصیـــری ندارد اما بخش عمده از تقصیرات به مســـئولان برمی گردد. 
»وانکحوا الایامی منکم والیتامی« دســـتور صریح خداســـت. از آیات مدنی هم 
است. خداوند به پیامبر می فرماید به عنوان حاکم زمینه ازدواج آنها را فراهم کن. 
اگر آن اکثریت بالایی که اعلام کردند قائل به ازدواج با ثبت رسمی و شرعی اند  
-اگر نتوانیم برایشان فضای ازدواج را فراهم کنیم- بالاخره او باید به نحوی نیازهای 
عاطفی و جنسی خود را تأمین کند. موضوعات جالبی در این پیمایش وجود دارد. 
مثلا حدود 60 درصد دانشجویان اعلام کرده اند دانشگاه آزاد را انتخاب کردند. 
عدد قابل توجهی است. در مقابل حدود ۴0 درصد هم گفتند اگر می توانستند به 
دانشگاه دولتی یا خارج از کشور می رفتند. این مسئولیت ما را سنگین می کند. 

نسبت به موضوع امید هم سنجشی داشتید؟ 
همه مؤلفه های کلیدی در سیمای زندگی بررسی شدند. 

وضعیت امید بین دانشجویان دانشگاه آزاد خوب است؟
حـــدود 22 درصد هیچ گاه احســـاس ناامیدی نمی کننـــد. 27.1  درصد به ندرت 
احساس ناامیدی می کنند.32.2 درصد گاهی اوقات،   13.3 درصد اکثر اوقات 
و ۵.۵ درصـــد همیشـــه ناامیدنـــد. بر این اســـاس، از ســـویی 22 درصد داریم که 
یـــم که همیشـــه یا اکثر اوقـــات ناامیدند و  همـــواره امیدوارنـــد و 18.8 درصـــد دار

طیفی که این وسطند.
 

اوضاع اعتقادات مذهبی دانشجویان چگونه است؟
اعتقادات مذهبی دانشجویان بالاست اما مانند خود ما، وقت عمل کردن شکافی 
بین اعتقادات و عمل است. در رابطه با نماز و روزه درصد بالایی اعلام کرده اند 
که همیشه یا گاهی اوقات به جا می آورند. اما تغییری که پیدا کرده این است که 
برخی دانشجویان بین دین داری با برخی رفتارهای دیگر جمع کرده اند! یعنی 
هم به مناسک و موضوعات دینی عمل می کنند، هم کارهای دیگری را انجام 
می دهند. این هم خودش   نکته ای است. بعضا بچه ها جمع کردن بعضی موارد را 
خلاف دین نمی دانند؛ هم نماز و روزه اش را دارد هم برخی کارهای دیگر را انجام 
می دهد. اما درمجموع، بدنه دانشگاه متدین است و دانشجویان خوبی داریم. 

اخیرا در نشســـت معاونان دانشـــجویی دانشگاه های دولتی موضوع رشد برخی از 
آسیب های اجتماعی در فضای دانشگاه دولتی مطرح شد. به صورت جزئی عدد 
مشـــخصی از این آمار نداریم، اما آنچه مشـــخص اســـت برخی اتفاقات منفی در 
فضای دانشگاه ها و خوابگاه ها چه در بحث آسیب های اجتماعی و چه موضوعاتی 
نظیر خودکشی یا استفاده از مواد مخدر در حال رشد است. در فضای دانشگاه 

آزاد هم دراین باره مطالعه ای داشته اید؟
همه این موضوعات به صورت کامل در سیمای زندگی مطرح شده است. زمانی 

که معاون دانشجویی دانشگاه دولتی بودم، اشکالی را به برخی از دوستان وارد 
می دانســـتم. شـــما باید جنبه های منفی را با جنبه های مثبت ببینید. برجسته 
کردن هرکدام از این موارد به تنهایی، آفت های زیادی در پی دارد. در دانشـــگاه 
آزاد سعی می کنیم این موضوعات را با هم ببینیم. سیمای زندگی به صورت کامل 

این موارد را به ما نشان می دهد. 

در جایی احساس خطر داشته اید؟ یعنی موضوعی که شما تا قبل از سیمای زندگی 
متوجه آن نبوده اید یا فکر نمی کردید در این حد گسترده باشد؟

ببینید مثلا بحث اینکه 80 درصد دانشـــجویان ارتباط شـــان با دانشگاه در حد 
... است، نکته مهمی است که نشان  می دهد روی  حضور در کلاس و آزمایشگاه و
استاد و محیط کلاس باید تمرکز کنیم؛ یا بالاخره وقتی می گوییم امید به آینده، 
مهاجرت یعنی چه؟ یعنی ممکن است امید فرد نسبت به کشور کم شده است 
که می خواهد برود. این موارد دقیق تحلیل نمی شود. هم نگاه دقیق و نه تخیل باید 
داشته باشیم و هم جوانب مثبت و منفی را تحلیل و بسته مداخله ای ارائه کنیم. 

نتایج پیمایش سیمای زندگی چه تأثیری بر تصمیم گیری های دانشگاهی خواهد 
داشت؟

 یکی از کارهای مهم ما در ادامه، تشکیل گروه هایی برای تحلیل سیمای زندگی 
و ارائه بسته های مداخله ای برای حوزه های مختلف مدیریتی دانشگاه است. 
یکـــی از الطـــاف الهـــی، نوع نگاه دکتر طهرانچی در رأس مجموعه اســـت که به 
کید می کنند که بقیه زیر نظام ها با این  زیرنظـــام فرهنگـــی اولویت می دهند و تأ

زیر نظام هماهنگ باشند. 

دکتر طهرانچی نسبت به سیمای زندگی واکنش خاصی نداشته است؟
این موضوع برای ایشان بسیار مهم بود. از اطلاعات آن استفاده می کنند. مثلا 
یکی از فعالیت های خوبی که دکتر طهرانچی انجام داده اند، دستیار آموزشی 
اســـت. اســـمش مربوط به حوزه آموزش اســـت  اما مهم ترین بهره بردار آن بخش 
فرهنگی اســـت به لحاظ امید و نشـــاطی که می تواند در بین دانشجویان ایجاد 

کند... ایشان، همیشه وضعیت شاخص امید را چک می کنند. 

نتایج پیمایش تأثیری در برنامه های فرهنگی به ویژه در حوزه مشاوره ویژه واحدها 
یا استان های درگیر مشکلات خواهد داشت؟

یکی از ویژگی ها  و ممیزه پیمایش سیمای زندگی ما نگاه آمایشی است. 

به تفکیک استان ها؟
، ناحیه. کشور را به هفت ناحیه تقسیم کردیم و پیمایش براساس آن ناحیه ها  خیر
انجام  شده است. مناطق مرزی و مناطق دارای اختلاط قومی مذهبی، مناطق 
... برخی از مسائل در مناطق ساحلی پررنگ تر است و برخی از مسائل  ساحلی و
در مناطق دارای بافت قومی پررنگ تر است. مثالی بزنم در حجاب. سفری به 
زاهدان داشتم. لباس محلی منطقه بسیار شیک و پوشیده بود اما مراقبت نکردیم 
و خواستیم تا همه مانتو بپوشند. متأسفانه برخی اوقات مسئله ای که مربوط به 
یک ناحیه بوده را به یک مســـئله کشـــوری تبدیل کرده ایم. زمانی یک نامســـئله 
را بـــه مســـئله تبدیل  کرده ایم یا ضریبش کـــم بوده، پراهمیتش کرده ایم. حجاب 

در برخی مناطق کشور ما اصلا مسئله نیست؛ یک دفعه آن را مسئله می کنیم. 

؟ برای خود معاونت فرهنگی و به ویژه حوزه مشاوره چطور
ما علاوه بر ســـیمای زندگی در حال حاضر پایش ســـلامت روان را هم داریم که 
آمار به دست آمده قابل توجه بوده است. تعداد دانشجویان ورودی جدید که به 
خودکشی فکر کرده اند یا سابقه خودکشی دارند، هرچند  نسبت به  کل دانشجویان 
ورودی  بسیار کم است اما یک نفر هم برای ما مهم است. به همه مراکز مشاوره 
مأموریت خاص دادیم. این موارد پیش تر در دانشـــگاه آزاد انجام نمی شـــد؛ در 
حال حاضر برایشان پرونده تشکیل می شود و به آنها کمک می شود. این آمار را 
از طریق پایش سلامت به دست آورده ایم. در حوزه مشاوره، هرسال مراکز مشاوره 
ارزیابی می شـــود. اتفاق خوبی که امســـال افتاد این بود که چارت مراکز مشـــاوره 

براساس نتایج ارزیابی تغییر پیدا کرد. 

، بزرگ تر شدند؟ یعنی مراکز مشاوره موفق تر
ممکن اســـت یک واحد دانشـــگاه آزاد دانشـــجویان زیادی داشته باشد  اما مرکز 
مشاوره موفقی نداشته باشد؛ چارت این مرکز مشاوره را از مدیریت به اداره تغییر 
داده ایـــم. در یـــک واحد مرکز مشـــاوره موفق بوده کـــه از رئیس اداره به مدیر تغییر 
داده شـــد. تابع عملکرد شـــدن چارت بســـیار مهم است. این موضوع یک ساله 
اســـت و هرســـال عوض می شـــود. سوپروایزرها هرســـاله بررسی می کنند. یکی از 
موضوعاتی که وقت زیادی برای آن گذاشـــتم اما هنوز هم از عملکرد آن راضی 

نیستم، مرکز مشاوره است. 

به جز سنجش سلامت روان، سنجش سلامت فیزیکی را هم مدنظر دارید؟
امسال در نشست شورای معاونان مصوب شد. 

برای تمامی دانشجویان دانشگاه یا فقط ورودی های جدید است؟
در حال حاضر فقط برای ورودی های جدید است. 

پـــس اتفـــاق جدیدی که برای ورودی های جدید رخ می دهد ســـنجش ســـلامت 
جسمانی است؟

بله، سنجش سلامت جسمانی هم به سنجش سلامت روانی اضافه می شود. 
منتهـــا بـــه دلیل اینکه امکانات لازم در تمامی واحدها وجود ندارد، فعلا تنها در 

چند اســـتان اجرا می شـــود. البته چند ســـالی است که در حوزه ورزش همگانی 
 ، به صـــورت جـــدی وارد شـــده ایم. ورزش های همگانی دانشـــگاه آزاد در کشـــور

کم نظیرند و در آموزش عالی نظیر ندارد. 

در اخبـــار هـــم صحبـــت از طراحی و اجرای لیگ های ورزشـــی در ســـطح واحدها 
مطرح شده بود. 

بله، درست است. لیگ ها در واحد، استان، منطقه و کشور ایجاد شده اند. چون 
بچه ها می بینند که مســـیر ورودشـــان در تیم های دانشـــگاه از این طریق است، 
 انگیزه گرفتند و فعال شدند. اگر جوانان آینده را روشن ببینند خودشان مشتاق 

می شوند و همکاری می کنند. 

این فضا به شـــکل جدی در دانشـــگاه های خارج از کشور دنبال می شود. امسال 
یک ســـوم اعضـــای تیم آمریکا از کســـانی بودند که ســـابقه حضـــور در لیگ های 

دانشجویی را داشتند و از طریق دانشگاه شناخته شدند. 
امسال از 80 نفر کسانی که به رقابت های یونیورسیاد راه یافته اند، ۴۴ نفر متعلق به 
تیم های دانشگاه آزادند. البته متأسفانه دوستان در وزارت علوم، استفاده می کنند 
اما حمایتی انجام نمی دهند! درواقع باید نوع نگاه به دانشگاه آزاد تغییر پیدا کند. 

ماجرای لیگ های ورزشـــی در ســـطح اســـتان و واحدها به صورت جدی   پیگیری 
می شوند؟

مـــا از کرونـــا ایـــن ماجرا را شـــروع کردیم. تعداد قابل توجهـــی از بچه ها به تیم های 
باشـــگاهی ورود پیدا کردند. اکنون موفق ترین حوزه ما در اســـتعدادیابی که من 
امیدوارم باشگاه رشد استعدادهای هنری-ادبی و نشریات ما هم اینگونه عمل 
کنند، حوزه ورزشی است و امیدواریم الگوی بقیه حوزه ها شود. بخش ورزشی واقعا 
موفقند. از ایده های دوره جدید بوده است؛ دانشگاه آزاد همیشه برنامه ورزشی 
داشته، اما گره زدن ورزش قهرمانی به حرفه ای جزء نوآوری های این دوره است. اگر 
شما مقایسه کنید در این سه سال، تعداد دانشجویانی که در تیم ها و   مسابقات 
استانی شرکت کردند روند روبه رشدی داشته است. کار  مهم دیگری که انجام 
داده ایم راه اندازی انجمن های ورزشی است. هرجایی که انجمن ورزشی موفقی 
داشته، مسابقات هم بهتر برگزار شده و بچه ها هم حضور بیشتری داشته اند. 
انجمن هایی به نام انجمن ورزشی تشکیل شده است؛ مانند انجمن های ورزشی 
بسکتبال که فعالیت هایی را شبیه به فعالیت های کانون های فرهنگی در حوزه 
ورزشی انجام می دهند. منظور ما از کاهش تصدی گری انجام این فعالیت ها 
بوده است؛ یعنی ما برگزاری مسابقات را برعهده بچه ها قرار دهیم. چون مهم تر از 
نتیجه، فرایند مسابقه است. در تشکل ها هم چنین موضوعاتی را داشتیم؛ مثلا 
من قبول ندارم که بچه ها را ســـوار اتوبوس کنیم و مثلا در دماوند بهترین دوره را 
برای آنها برگزار کنیم. این مسیری که خود تشکل مدیریت می کند نتیجه تربیتی  
بیشتری نسبت به آن چیزی دارد که صرفا می خواهد مطلبی در دوره یاد بگیرد . 

به نظر می رسد تب وتاب بعضی از جشنواره ها افت پیدا کرده است؛ مانند ماجرای 
صنایع خلاق که احساس می کنم قبلا با برگزاری بازارچه اوج گرفت، الان احساس 

می کنم این تب وتاب کاهش پیدا کرده است. آیا این مسئله درست است؟
نه، درواقع مدل آنها عوض شده . بازارچه ها اکنون نیز با قدرت فعالیت می کنند. 
زمانی اعلام کردیم   آثار بفرستید که این روند را بعدها حذف کردیم و بازارچه ها 
شکل گرفتند و اکنون از بازارچه ها استعدادها را می یابیم. هم فال و هم تماشا. 

یعنی مانند گذشته در بحث صنایع خلاق رقابتی نداریم؟
رقابـــت وجـــود دارد؛ امـــا دیگـــر آثاری را نمی فرســـتند و نیروهای مـــا وارد بازارچه 
می شوند و این افراد را شناسایی می کنند و از گروه های برجسته حمایت می کنیم. 

شکلش را تغییر دادیم. 

یعنی فرایند مسابقه ای ندارید؟
مســـابقه وجود دارد؛ اما اینگونه نیســـت که آثاری بفرســـتند. ما   درون زیست بوم 
بازارچـــه ایـــن افراد را شناســـایی می کنیم و آنها را رشـــد می دهیـــم. از طرف دیگر 
بـــازار فـــروش مجـــازی هم با نام آزادچارســـوق راه انداختیم. اکنـــون تعداد آثار در 
بازار چهارسوق زیاد شده اند و هر اثر یک کد شناسه منحصربه فرد پیدا می کند. 
بعد آثاری که تأیید شدند می توانند در بازارچه فیزیکی هم آثارشان را به نمایش 
بگذارند. موضوع زیست بوم خیلی مهم است. برای اینکه این موضوع فعال بماند، 
هر دانشجو یک تخصص، یک مهارت نیز در واحدها پیگیری می شود. یعنی 

هم  آموزش و مهارت  هم امکان فروش و هم استعدادیابی و رشد. 

شیوه نامه انضباطی دانشگاه اخیرا دستخوش تغییراتی شده است. آخرین ویرایش 
شیوه نامه مربوط به سال ۱۳۹۴ بود. علت این تغییرات چه بود؟ مهم ترین نگاهی 
که در این تغییرات دنبال کردید چه چیزی بود؟ همزمانی آن با شـــیوه نامه ابلاغی 
دانشگاه دولتی که بحث برانگیز هم شده و موضوع بازگشت دانشجویان اتفاقی بود؟
آیین نامه انضباطی مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی مربوط به سال 137۴ 
است و تا سال 1377 نیز متمم هایی به آن اضافه شد. در سال 13۹۴، شیوه نامه 
، هیچ بازنگری ای  انضباطی دانشگاه آزاد بازنگری و ابلاغ شد و از آن زمان تا امروز

در این آیین نامه صورت نگرفته بود. 
با توجه به تحولات و اقتضائات جدید، نظرات معاونان فرهنگی و دانشجویی، 
کارشناســـان انضباطی و تحلیل احکام انضباطی، تصمیم گرفتیم شـــیوه نامه 
انضباطی را مجددا بازنگری کنیم. این فرایند حدود دو ســـال به طول انجامید 
و نظرات مختلف، اخذ و تحلیل شـــد. نهایتا  شـــیوه نامه جدید در تاریخ هفتم 
مهر 1۴03 توســـط رئیس دانشـــگاه ابلاغ شـــد و از این پس، مبنای عمل دانشگاه 

خواهد بود. 

درخصوص بازگشت دانشجویان هم منطق ما روشن است. در زمان اغتشاشات 
و اعتراضـــات 1۴01 شـــوراهای انضباطـــی بدوی، حکم های تعلیـــق و به ندرت 
اخـــراج داشـــتند. در آن زمـــان مـــا یک پژوهـــش تعریف کردیم، برای شـــناخت از 
نزدیـــک ایـــن نســـل. با حدود 300 نفـــر از لیدرهای اغتشاشـــات، مصاحبه های 
عمیقی صورت گرفت. براساس نتایج مصاحبه در شوراهای تجدیدنظر احکام 

مجددا بررسی شد. 

مهم ترین تغییرات چه بوده است؟
در شیوه نامه جدید تغییرات مهمی اعمال شده است. یکی از تغییرات قابل توجه، 
افزایش تعداد دانشـــجویان عضو در کمیته بدوی اســـت. پیش تر یک دانشجو 
عضو بود، اما در شیوه نامه جدید این تعداد به دو نفر افزایش  یافته و ترجیحا این 
دو دانشجو از دو جنس مختلف خواهند بود. این اقدام برای بهره گیری بیشتر 
از ظرفیت دانشجویان صورت گرفته است. همچنین، نهاد مقام معظم رهبری 
نیز به ترکیب کمیته اضافه شده است. در زمینه تخلفات سیاسی و امنیتی نیز 
تغییراتی اعمال  شده است. ما عنوان »تخلفات سیاسی« را حذف کردیم، زیرا 
فعالیت های سیاسی را به عنوان تخلف محسوب نمی کنیم. در عوض، تمرکز را 
روی تخلفات امنیتی گذاشتیم. اینجا هم بین کسی که هواداری گروه های معاند 
و محـــارب کـــرده یا اصرار در هواداری دارد یا اینکه عضو و فعال باشـــد، تفاوت 
وجود دارد و سطح برخورد هم بر این اساس متفاوت خواهد بود. رویکرد اصلی 
ما ارشادی است، اما براساس نوع تخلف و میزان اصرار به انجام آن، برخوردها 
متفاوت است. در بحث تخلفات آموزشی و پژوهشی نیز تغییرات مهمی انجام  
شده است. یکی از آنها این بود که در شیوه نامه قبلی، دانشجوی دکتری با احراز 
تقلب، درسش حذف می شد درصورتی که دانشجویان کارشناسی با احراز تقلب 
نمره 2۵صدم می گرفتند. در شـــیوه نامه جدید، تقلب دانشـــجویان دکتری نیز با 

اخذ نمره 2۵صدم همراه خواهد بود. 

آیا دانشجوی اخراجی هم داشتید؟
در شوراهای انضباطی بدوی بود اما در تجدیدنظر تأیید نشد. اما طبق آماری 
، یک تعداد انگشت شماری داشتیم؛ عمده آنها همان  که من گرفتم بعد از عفو
موقع بخشیده شدند. اکثریت قریب به اتفاق دانشجویان، خوبند. بخش مهمی از 
اشکال به ماها برمی گردد، لذا عقیده من این است که عده ای از افراد اغتشاشگر 

و تعداد زیادی هم معترض بودند. 

یعنی دانشـــگاه در نحوه مواجهه با این افراد، ســـعی کرده تفکیک را به وسیله طرح 
پژوهشی سال ۱۴۰۱ انجام دهد؛ بنابراین دانشگاه می تواند این ادعا را داشته باشد که 
اگر حکمی صادر شده است با یک مطالعه دقیق نسبت به رفتار تک تک بچه ها 
بوده و نزدیک به ۳۰۰ نفر مصاحبه شده اند. پس در فضای دانشگاه آزاد ما ۳۰۰ مورد 
سوژه داشتیم که البته تعداد احکامی اخراجی که برای این افراد صادر شده خیلی 
کم بوده است. اما اجرای حکم آنها منوط به انجام مصاحبه های فردی بوده است؟

بله، درست است. 300 حکم هم صادر شده اما اجرای احکام منوط به مصاحبه ها 
بود و در بررسی ها در تجدیدنظر بسیار مؤثر بود. 

رویکرد مشخصی را در تدوین شیوه نامه دنبال کردید؟
با نگاه تعلیم و تربیت اجتماعی، هدف این است که دانشجویان، مسئولیت پذیر 
باشند و اینجا جبران تخلف، بسیار راحت تر از محیط واقعی اجتماع است. 
همچنین نگاه ما این است که کرامت بچه ها حفظ شود. لذا در ابتدا به اصول 
حاکم به رسیدگی به صورت مفصل اشاره کردیم. متخلف بودن فرد به معنای کریم 
نبودن آنها نیست و به آنها یاد می دهیم که در قبال رفتار باید نتیجه و مسئولیت 
آن را برعهده بگیرید. نگاه ما این است که دانشگاه یک جامعه کوچک  است و 

فرد باید شیوه زندگی کردن را تمرین کند. 

در برخورد با متخلفان انضباطی هم این نوع نگاه و رویکرد را دارید؟
بله، ما همین نگاه را داریم. 

یکی دیگر از مسائل مهم حوزه دانشجویی بحث نقل وانتقال دانشجویان است. 
آماری از تعداد درخواست ها دارید؟ اتفاق جدیدی در این حوزه رقم خورده است؟
نقل وانتقال فرایندی چهارماهه است که تقریبا در پایان مهرماه می توان نسبت 
بـــه آن گـــزارش کاملـــی ارائـــه کرد. به صورت کلی تلاش شـــده اســـت که ظرفیت 
نقل وانتقال در خدمت عموم مردم و کمک به خانواده ها باشد و به واحدها هم 
ضربه و آســـیبی وارد نشـــود. مثلا یکی از اتفاقات این بوده اســـت که سامانه پایه 
شـــده و از طریق ســـامانه منادا، شـــفافیت در این حوزه حادث  شده است. یک 
نکتـــه مهـــم دیگر اینکه  قبلا در نقل وانتقالات، تراز به صورت واحد به واحد بود؛ 

اما اکنون به صورت رشته/واحد است. 

نگاه شما این بود که دانشگاه آزاد باید قطب اول در فضای فرهنگی شهر باشد. 
نقش آفرینی فرهنگی دانشگاه آزاد تا چه میزان به این هدف نزدیک شده است؟

یکـــی از شـــاخص های کارنامـــه فرهنگـــی بحث قطب فرهنگی شـــهر اســـت. 
متأسفانه رؤسای واحدها عضو شورای فرهنگ عمومی در شهرها نیستند؛ اما 
از گزارش هایی که به دســـت ما می رســـد حضور موردی دانشـــگاه آزاد در شورای 
فرهنگی به شدت افزایش پیدا کرده است. نکته بعدی اینکه تعداد برنامه های 
مشترک بین دانشگاه و سایر نهادها افزایش داشته است. یک بحث دیگر  که در 
سامانه ثبت  شده مربوط به برنامه هایی است که مخاطب آن عموم مردمند. از 
حیث دسته بندی مخاطب، تعداد برنامه هایی که مخاطبان آنها عموم مردمند 
افزایـــش پیـــدا کـــرده، یعنی هم در دانشـــگاه به روی مردم باز شـــده و هم از طرفی 
دانشگاه در برنامه هایی که متعلق به مردم  است، حضور جدی پیدا کرده است. 


